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Platy ve firmách 
porostou jen mírně
Poptávka po zaměstnan-
cích v Česku sice stoupá, 
do výše jejich platů se to ale 
příliš nepromítne. Firmy 
letos výrazné zvyšování 
mezd neplánují. str. 3

Pražský hotel President 
získal ruský investor
Společnost Comar, velký 
hráč světového hazardu, 
prodala přepychový hotel 
President. Novým majitelem 
se stal movitý ruský byznys-
men Rafik Gasanov známý 
třeba z českého golfu. str. 7

Sázka na evropské 
dluhopisy letos vynáší
Bezpečný přístav němec-
kých státních dluhopisů se  
od Nového roku zhodnotil 
už o tři procenta, šampio-
nem je Británie s růstem 
bezmála o pět procent. str. 8
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Jednotná  
evropa? Iluze.
Plán B a osamělost 
kancléřky merkelové 
v evropské debatě 
o uprchlících.

názory odJInud

str. 13

Češi se o dovolené  
nehnou z evropy
strach vyhání rekreanty  
ze severní afriky a turecka. 
Hitem jsou Bulharsko, 
Španělsko, Řecko.

byznys

str. 6
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bod zlomu

Před summitem Evropské 
unie, který začíná dnes, stojí 

dvě kardinální otázky: jak co 
nejlépe chránit vnější hranici 

unie před invazí uprchlíků a jak 
přesvědčit Brity, aby neopouštěli 

evropskou osmadvacítku. U obou 
těchto rébusů přitom platí, že 
pokud evropští politici udělají 

při řešení chybu, ohrozí 
samu podstatu unie.  

téma str. 4

bod zlomu
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Obskurnost kvete
V krajských volbách se už o post ucházel kde- 
kdo. Laťka obskurnosti ale opět klesla níž poté, 
co úmysl získat křeslo v Pardubickém kraji 
za Dělnickou stranu sociální spravedlnosti 
oznámil Vlastimil Pechanec odsouzený za ra-
sovou vraždu Roma na sedmnáct let. Pokud 
Pechanec z vězení sledoval politickou scénu 
bedlivě, bude se moci na mítincích hájit obvyk-
lými slovy o hříších mládí či o tom, že každý 
správný chlap má nějaký škraloup. Jak řekl 
deníku Dnes, chtěl by se věnovat například 
sportu. Tak jistě, nabízí se třeba baseball, kick-
box či střelba. Sport za využití nože, nástroje, 
jímž se vraždy dopustil, ještě vymyšlen nebyl.

Zděšení v poslanecké tvrzi vybudované vedle 
pražského Malostranského náměstí vyvolal 
návrh, aby mohlo parkoviště na náměstí sloužit 
místním a turistům pro klid a posezení, nikoli 
poslaneckým superbům, bavorákům a dalším 
vozidlům poslanecké nižší třídy. „S auty je to 
náměstí hezčí, smysluplnější, živější, prázdné 
bez aut mi to přijde podle návrhů, co jsem viděl, 
ošklivější, nelidské,“ svěřil se Aktuálně.cz posla-
nec za ČSSD Roman Váňa. Nezbývá než jej začít 
hluboce litovat, protože musí již léta nehorázně 
trpět ve svém volebním olomouckém obvodu. 
Tamní Horní i Dolní náměstí auty nikdy příliš 
neoplývala, a dokonce přes ně chodí i místní. 
Ale třeba se už chystá i jejich zkrášlení a přemě-
na na dvě velká parkoviště. To bude, panečku, 
lidské krásy!

Zápisník  
Dušana Kütnera

Protagonisté dne

Jakub strnad

šéf allianz penzijní společnosti

George osbourne

britský ministr financí

Volodymyr HroJsman

šéf ukrajinského parlamentu

Transformovaný penzijní fond loni 
vynesl účastníkům nejvíce na trhu, 
33 miliard korun úspor na penze 
zhodnotil o 1,4 procenta. 

str. 5

Dosavadním letošním šampionem 
na dluhopisových trzích jsou britské 
bondy. Velká Británie si půjčuje 
nejlevněji za pět let.

str. 8

Jaceňukova vláda při hlasování 
přežila svou očekávanou smrt. 
Podle některých poslanců ale 
nebyly započteny všechny hlasy.

str. 10

n Návrh, který měl udr-
žet mladé lékaře v Česku, 
cupuje opozice.

Adéla Čabanová

Sotva návrh zákona na změnu 
vzdělávání lékařů schválila 
vláda, už je jasné, že jej bude 
ministr zdravotnictví Svatopluk 
Němeček (ČSSD) v této podobě 
prosazovat v parlamentu velmi 
těžko. 

Potíže zjevně nastanou 
s jedním z hlavních bodů změny, 
což je úprava specializačních 
oborů. Ty musí lékař vystudovat 
po nástupu do praxe, aby vůbec 
mohl pracovat samostatně bez 
dohledu zkušenějšího kolegy. 
Ministerstvo chce od počátku 
počet oborů snížit a dobu studia 
zkrátit. Vše proto, aby nebyl 
v Česku nedostatek lékařů.

„Mladí lékaři pak nebudou mo-
tivováni odcházet do zahraničí 
za mnohem rychlejšími atestace-
mi v některých oborech,“ uvedl 
nedávno ministr Němeček.

Jenže u mnoha jiných oborů 
se studium ve skutečnosti pro-
dlouží. Přesouvají se totiž ze zá-
kladních oborů mezi nástavbové, 
před kterými musí lékař studo-
vat nějaký základní obor. Třeba 
specialista na zažívací ústrojí, 

na plicní nemoci nebo na cuk-
rovku a hormonální poruchy 
bude muset studovat přinejmen-
ším o rok déle a nejdříve splnit 
zkoušky z interního lékařství. 
Vznikají obavy, že by zájemců 
o tyto obory mohlo ubývat.

„Žádnou logiku výběru oborů 
určených k transformaci vysto-
povat nelze,“ varuje poslanec 
TOP 09 Lubomír Heger. Očekává, 
že ministerstvo ještě novelu 
zásadně přepracuje, jinak bude 
navrhovat změny ve sněmovně. 
Na změnách pracuje s dalšími 
odborníky. 

Ministr Němeček prohlašuje, 
že se další diskuzi o oborech spe-
cializace lékařů nebrání. Nechce 
ale ustupovat tlaku profesorů, 
kteří vnímají zachování svého 
oboru jako věc prestiže.

Podle Štěpána Svačiny, před-
sedy České lékařské společnosti 
Jana Evangelisty Purkyně, je 
ministerský návrh nespravedlivý 
a kvůli nesmyslným změnám 
specializačních oborů hrozí, 
že jinak potřebná novela spadne 
pod stůl.

Kromě změny specializač-
ních oborů novela, kterou včera 
dostala k projednání Poslanecká 
sněmovna, jasně vymezí kompe-
tence mladých lékařů a umožní 
jim část praxe získat i v menší 
nemocnici.

Změny pro mladé 
lékaře budí rozpaky

Ministerstvo 
zdravotnictví chce 

od počátku počet oborů

snížit
a dobu studia zkrátit, 

aby v Česku nebyl 
nedostatek 

lékařů.

nesouHlas. Podle analýzy exministra zdravotnictví a poslance Lubomíra Hegera by se úpravou specializač-
ních oborů vzdělávání některých lékařů nesmyslně prodloužilo.
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n Firmy musí o pra-
covníky častěji bo-
jovat. Kvůli oživení 
ekonomiky chtějí lidé 
měnit místa.

Markéta Žižková

Poptávka po zaměstnancích 
v Česku sice stoupá, do výše 
jejich platů se to ale příliš 
nepromítá. Firmy letos 
výrazné zvyšování 
mezd neplánují. 
Přidají pou-
ze v řádech 
jednotek pro-
cent. Přilepší 
si tak jen 
pracovníci 
na konkrét-
ních pozicích, 
které vyžadují 
specifickou zna-
lost nebo zkušenost, 
ukázal průzkum společ-
nosti Hays. 

„Pokles mezd jsme zazna-
menali jen v manažerských 
pozicích. Ne že by se sni-

žovaly mzdy plošně a již 
zaměstnaní manažeři by 
dostali najednou nižší mzdu, 
ale při najímání na tyto 
pozice se výše platu snižuje,“ 
popsal ředitel společnosti 
Hays ČR Ladislav Kučera.

Plošné zvýšení mezd 
do pěti procent plánuje letos 
36 procent firem. Na základě 
individuálních jednání platy 
vzrostou ve 21 procentech 
případů, pouze vybraným 

zaměstnancům přidá 
39 procent společ-

ností. Jakékoli 
přidávání pak 
neplánuje 
necelých 
pět procent 
z nich. 

Firmy 
přitom budou 

muset o zaměst-
nance stále čas-

těji bojovat. Oživení 
ekonomiky totiž zvyšuje 
jejich ochotu měnit pracovní 
místo. Zhruba 37 procent 
Čechů plánuje letos kariérní 
změnu a čtyřicet procent ji 
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Zdarma Zákaznická karta nabitá slevami

Naše výhody ani v zimě nemrznou, čerpejte s námi slevy po celý rok.
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Plošné 
zvýšení mezd

do 5 %
plánuje v letošním 

roce 36 procent 
firem.

V rámci center sdílených 
služeb by letos mělo přibýt 
až deset tisíc míst. Sílí přitom 
zájem o menší města jako 
Plzeň či Olomouc. Stále častěji 
se navíc jedná o kvalifikované 
profese. Investory láká 
strategická poloha Česka 
i adekvátní pracovní síla. 
Zásadním požadavkem jsou 
jazyky. „U pozic s využitím 
skandinávských jazyků 
se mzda pohybuje zhruba 
o dvacet procent výše než 
u pozic jen s angličtinou. 
Velmi poptávaná němčina 
a francouzština pak může 
plat zvyšovat až o patnáct 
procent,“ uvedl Ladislav 
Kučera ze společnosti Hays.

Česko láká centra
sdílených služeb

Platy v Česku letos 
porostou jen málo

nevylučuje. Pět procent pak 
očekává posun v rámci svého 
zaměstnání – ať už pový-
šení nebo přechod na jinou 
pozici.

ZádrHel. Převést leteckou záchranku na vojáky by také zna-
menalo dát jim miliardu korun ročně na provoz.
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Ministerstvo obrany převez-
me v roce 2017 všech deset 
základen letecké záchranné 
služby, a proto by mohlo za-
jišťovat její provoz. Navrhuje 
to vicepremiér a ministr 
financí Andrej Babiš (ANO), 
vláda má o záměru rozhod-
nout za týden. Řešení, jež 
se zamlouvá šéfovi rezortu 
zdravotnictví Svatopluku 
Němečkovi (ČSSD), ale 
naráží na odpor vojáků 
i na předpisy. 

Nyní osm z deseti zákla-
den provozují soukromé fir-
my a po jedné armáda a poli-
cie. Pokud by Babišův záměr 
neprošel, musel by Němeček 
vypsat tendr a nejpozději 
v prosinci uzavřít smlouvy 
se soukromými provozova-
teli, kterým kontrakty vyprší 
právě na konci roku. 

Věc má ale háček. Podle 
dřívějších vyjádření minis-
terstva obrany by provo-

zování letecké záchranky 
přišlo na miliardy korun 
ročně, které armáda v roz-
počtu nemá. Babišův úřad 
by se tedy musel zavázat, 
že tyto peníze poskytne. 

Tendr na leteckou 
záchrannou službu spadá 
do působnosti Němečkova 
náměstka Josefa Vymazala 
(ANO). Podle dostupných in-
formací je Babiš proti tomu, 
aby stát platil soukromým 
firmám, protože mu to při-
jde drahé. Němeček vyčíslil 
předpokládanou hodnotu 
zakázky na 3,1 miliardy. 

Podle některých odbor-
níků ovšem vojsko ani po-
licie záchranku provozovat 
nemohou, protože nemají 
od Úřadu pro civilní letectví 
povolení pro obchodní 
letovou dopravu. Fakt, že ji 
na dvou základnách zajišťu-
jí, údajně odporuje předpi-
sům. /tto/

babiš: ať je letecká  
záchranka armádní

a161002091� inzerce

Soud: Insolvenční správci 
nemusí sedět na židlích
Ústavní soud dal za pravdu 
skupině 21 senátorů a zrušil 
ustanovení vyhlášky minis-
terstva spravedlnosti, podle 
níž musí být insolvenční 
správci fyzicky přítomni 
ve svých provozovnách.  
„Tím se jasně prokázala 
důležitá úloha Senátu jako 
ochránce ústavnosti v České 
republice,“ uvedl senátor 
Petr Bratský. „Ministr jako 
zástupce exekutivy nemůže 
měnit výklad zákona,“ dodal. 

Dohoda s EU nesmí  
měnit nynější stav
Pro Česko je nepřijatelné, 
aby se změny požadované 
Velkou Británií v dohodě 
s Evropskou unií dotkly 
i lidí, kteří již v zemi pracují. 
Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) to bude tlumočit 
na dnešním a pátečním 
summitu EU, jeho mandát 
schválila vláda. Z mandátu 

též plyne názor Česka, že Tu-
recko má jen dva až tři týdny 
na splnění dohod o migraci. 
Pokud se v polovině března 
tok utečenců nezmírní, bude 
třeba vytyčit nové hranice.

Vláda mění pravidla 
zvyšování důchodů
Kabinet posílá do sněmov-
ny návrh, který má vládě 
umožnit zvyšovat penze 
více, pokud by valorizace 
podle pravidel zákona byla 
hodně nízká. Důchody by ale 
mohl ročně zvedat nanejvýš 
o 1,7 procenta. Aby změna 
začala platit, musí ji schválit 
zákonodárci a podepsat 
prezident.  náZory str. 12

Přibude trojice  
agrárních diplomatů
Ministerstvo zemědělství 
chce rozšířit počet agrárních 
diplomatů na sedm. Letos 
hodlá vybrat tři, byť ještě 
neví, kam je pošle. První čty-
ři pomáhají hledat exportní 

příležitosti v Číně, Rusku, 
Saúdské Arábii a v Srbsku.

Stát chce koupit  
areál ve Vrběticích
Pozemky muničního skladu 
ve Vrběticích, kde v roce 
2014 otřásla série výbuchů, 
chce stát odkoupit nebo 
směnit pozemky. Záměr 
schválila vláda. Areál podle 
ministra obrany Martina 
Stropnického zůstane bez 
munice a v budoucnu po-
slouží pro výcvik či testování 
dronů.

Elektronické cigarety 
možná dostanou úlevu
Sněmovna by měla schválit 
zákaz kouření, v restaura-
cích, barech, kavárnách, 
vinárnách a dalších podob-
ných zařízeních. Poslancům 
to doporučil zdravotnický 
výbor, který nepodpořil 
změkčení normy. Úlevy se 
ale možná dočkají elektro-
nické cigarety. /čtk/

Krátce



Jana Havligerová

Migrační krize se blíží 
k bodu zlomu. Už i německá 
kancléřka Angela Merke-
lová připouští, že evropští 
státníci se musí rozhod-
nout, zda je možné ochránit 
vnější hranici EU, anebo 
bude nutné uzavřít řecko-
-makedonsko-bulharskou 
hranici. Důsledky druhé 
varianty jsou zřejmé. Byl by 
to v podstatě pád Schengenu 
a znamenalo by to izolaci, 
v podstatě vyloučení Řecka 
z EU. „Zasadím se vší silou 

o to, aby se evropsko-turecká 
dohoda ukázala jako ta ces-
ta, po níž se vyplatí jít dál,“ 
prohlásila kancléřka včera 
v Berlíně.

Jenomže přibývá států, 
které nevěří, že zabere 
finanční injekce, která 
má přimět Turecko, aby 
uprchlíky nepouštělo 
dál. Český premiér jede 
na summit s tím, že 
pokud se proud utečenců 
do konce března neztenčí, 
bude novou hranici nezbyt-
né vytyčit. Jeho mandát daný 
vládou odpovídá závěrům, 

| 4 | téma summit Evropské uniE

Řecko

Ultimátum EU. Země má 
tři měsíce na vyřešení 
vážných nedostatků ve 
zvládání přílivu imigrantů na 
námořní hranici s Tureckem. 
V opačném případě může 
komise navrhnout obnovení 
hraničních kontrol na vnitřních 
hranicích Schengenu. To by 
znamenalo faktickou izolaci 
Řecka, a to až na dobu dvou 
let. Atény oznámily, že hotové 
už jsou hotspoty na ostrovech 
Lesbos, Chios, Leros a Samos, 
tedy čtyři z pěti plánovaných 
středisek pro registraci 
migrantů.

turecko

Členské země EU se na 
začátku února shodly na 
detailech financování 
Turecka tak, aby mu pomohly 
zvládnout příliv uprchlíků. 
Z celkové částky tří miliard 
eur, v přepočtu zhruba 
81,1 miliardy korun, připadá 
na Česko 551,3 milionu korun. 
Dohoda mezi EU a Tureckem, 
která by umožnila lépe 
bránit pašerákům v dopravě 
uprchlíků přes Egejské moře 
do Řecka a vracet běžence do 
Turecka, ještě není uzavřena.

Uprchlické  
nárazníky

Omezení migrace

Velká Británie bude moci použít takzvanou záchrannou brzdu 
a dočasně omezit vyplácení sociálních dávek občanům jiných 
členských zemí EU. Omezení bude platit čtyři roky od příchodu občana 
do země, omezit bude možné dětské příspěvky vyplácené do zahraničí 
potomkům rodičů, kteří žijí v Británii. Tato opatření budou moci využít 
i jiné země.

Rychlost integrace

Unie vysloví souhlas s tím, že Velké Británie se netýkají závazky zapojit 
se do politické integrace, která by směřovala k vytvoření superstátu. 
Nadpoloviční většina národních parlamentů bude moci zablokovat 
návrhy unijních norem. Národní bezpečnost bude stoprocentně věcí 
národních států.

Euro a evropská ekonomika

Unie se zaváže, že nebude diskriminovat členské země, které si 
ponechají vlastní měnu, sníží byrokracii vůči firmám a naplňování tohoto 
závazku bude průběžně hodnotit.

možné ústupky Britům  
podle Donalda tuska

Uprchlické 
domino a hrozba 
brexitu, to je 
dnešní EU
n Jak je možné co nejlépe chránit vnější hranici unie 
a nakolik lze akceptovat britské požadavky, kterými 
podmiňuje další setrvání země v EU. To jsou dva  
kardinální problémy, které se budou řešit v Bruselu.  
Summit EU začíná dnes.

k nimž špičky V4 došly tento 
týden v Praze. „V tuto chvíli 
sice podporujeme dohodu 
s Tureckem, ovšem pokud 
Turci nezačnou plnit dohodu 
během několika málo týdnů, 
nemá cenu čekat další 
měsíce,“ říká tajemník pro 
evropské záležitosti Tomáš 
Prouza.

Blízko k postoji V4 má Ra-
kousko. Jeho ministr zahra-
ničí upozornil Makedonii, že 
by měla být na uzavření své 
hranice připravena, protože 
Rakousko očekává, že během 
letoška učiní totéž. Rakous-
ko již vlastní hranice více 
hlídá, někteří představitelé 
země jsou přesvědčeni, že 
migrační proud přes balkán-
skou cestu budou nejlépe 
zpomalovat restriktivní 

opatření, která na této trase 
přijímají jednotlivé státy. 
Proti dosavadní politice 

kancléřky Merkelové už 
se vymezuje i největší 

spojenec Německa 
– Francie. Premiér 
Manuel Valls ji označil 
za „dlouhodobě neudr-
žitelnou“.

Neméně urputný boj 
se na summitu povede 

i o požadavky Velké Bri-
tánie. Podmínky premi-

éra Davida Camerona jsou 
v podstatě tři: posílení pra-
vomoci národních parlamen-
tů, omezení míry evropské 
integrace a posílení kontroly 
migrace v rámci EU. S tím 
souvisí omezení poskytování 
sociálních dávek občanům 
EU, kteří pobývají v Británii, 
nárok na ně by měli jen ti, 
kdo v zemi žijí déle než čtyři 
roky. Pro Českou republi-
ku je nepřijatelné, aby se 
navrhované změny v sociální 
oblasti dotkly lidí, kteří již 
nyní v Británii pracují. Podle 
předsedy Evropské rady Do-
nalda Tuska jsou rozhovory 
o britských požadavcích na 
reformu EU v kritické fázi 
a riziko, že Británie osma-
dvacítku opustí, je reálné. 
Tusk soupis možných ústup-
ků Británii sice nastínil už 
začátkem února, na summit 
však hodlá přijít s detailněj-
ším plánem.

Agentura Frontex  
uvádí, že do Evropy  

přišlo v roce 2015

1,83
milionu lidí. Počítá ovšem 

překročení veškerých hranic EU, 
nejenom schengenského  
prostoru. Podle UNHCR  

to bylo 1,62 milionu  
a Eurostat uvádí 

dokonce 1,23 milionu.



n Transformované 
penzijní fondy loni 
vydělaly klientům 
o čtvrtinu více než 
fondy účastnické.

Jaroslav Bukovský

Přestup do nových fondů 
penzijního spoření se účast-
níkům třetího důchodo-
vého pilíře loni nevyplatil. 
Takzvané účastnické fondy, 
kam mohli lidé vstupovat 
od roku 2013, totiž vydělaly 
ještě méně než důchodová 
konta uzavřená podle pravi-
del před penzijní reformou. 
Právě šance na vyšší výděl-
ky díky širším investičním 
možnostem měla udělat 
z nových fondů magnet 
pro klienty nespokojené 
s tempem růstu svých úspor 
na penzi. 

Zatímco účastnické fondy 
vydělaly podle Asociace 
penzijních společností 
loni klientům 0,8 procenta, 
staré, takzvané transformo-
vané fondy garantující za-
chování výše úspor, nabídly 
střádalům o čtvrtinu více. 
Správcům penzijních úspor 

zamotaly hlavu prudké otře-
sy na finančních trzích, ale 
i dlouhodobě nízké úrokové 
sazby. „Pro konzervativní 
investiční strategie je stále 
těžší vyhledávat investiční 
příležitosti se zajímavým 
výnosem a  přitom nízkým 
rizikem,“ uvádí Petr Brousil 

z Penzijní společnosti České 
pojišťovny. 

Čtvrtina z účastnických 
fondů na trhu sázející na 
agresivnější investiční 
strategie dokonce proděla-
la. „Vlivem řecké krize a vý-
voje v Číně došlo k většímu 
výprodeji na globálních 
akciových trzích, mimořád-
ná citlivost na mezinárodní 
situaci vydržela finančním 

trhům i ve zbytku roku,“ do-
dává Karel Žyla z Penzijní 
společnosti Axa. 

Nevalné výnosy se fondy 
snaží vylepšit úpravou 
svých investičních politik. 
V nových fondech třetího 
pilíře se tak například 
oproti loňsku více než o de-
setinu zvýšil podíl akcií, 
dokonce pětinásobně pak 
vzrostl objem nakoupených 
dluhopisů evropských vlád 
a firem, kterých je tak mo-
mentálně v aktivech fondů 
přes patnáct procent. 

Ochabující zájem o nové 
fondy mezitím vede 
k poklesu počtu účastníků 
důchodového systému. 
Klienti starých fondů totiž 
před přechodem do nových 
fondů preferují ukončení 
spoření. „Účastníci čerpa-
jící dávky z již uzavřených 
transformovaných fondů 
převyšují počet účastníků 
vstupujících do účastnic-
kých fondů. Předpokládá-
me ale, že nové legislativní 
úpravy ve třetím pilíři 
tempo úbytku zpomalí,“ 
uvedl prezident Asociace 
penzijních společností Aleš 
Poklop. 

ByznyS 

Nevalný zájem 
o nové fondy 
vede k poklesu 
počtu účastníků 
důchodového 
spoření.
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Sázka na risk nevyšla

Zdeněk Pečený

Výnosy některých vládních 
dluhopisů včetně českých se 
blíží záporným hodnotám, 
kdy investoři musejí platit 
dlužníkům za to, že jim 
půjčí, penzijní společnosti si 
však starost o své konzerva-
tivní transformované fondy 
starost nedělají. 

Transformované fondy 
(TF), které vznikly z penzij-
ního připojištění a nyní do 
nich již nelze vstoupit, ze 
zákona garantují minimál-
ně nulové zhodnocení inves-
tic. Pokud investice proděla-
jí, musejí akcionáři dodat 
prostředky pro dorovnání 
do nuly. Kvůli tomu tyto 
fondy investují především 
do bezpečnějších vládních 
dluhopisů. „Dotování výno-
su transformovaného fondu 
není na pořadu dne,“ říká za 
ČSOB Pavla Hávová.

Ke konci loňského roku 
spravovaly transformované 
fondy 339 miliard korun. 
Při teoretickém výnosu 
jejich investic minus jedno 
procento by museli jejich 

majitelé fondů dodat  
3,39 miliardy korun. To 
by negativně zamávalo 
s výsledky hospodaření 
penzijních společností 
a jejich matek, kterými jsou 
většinou velké banky. 

Fondy zatím ale žijí z in-
vestic, který udělaly před 
lety, kdy byly výnosy dluho-
pisů vyšší. „TF těží z mi-
nulých investic. Záporné 
úrokové sazby u vybraných 
cenných papírů se týkají 
pouze reinvestic, nikoli 
celého portfolia,“ říká za 
Axa portfolio manažer Petr 
Holínský. To potvrzuje i Ra-
dek Jedlička z ČS penzijní 
společnosti: „Transformo-
vaný fond těží z dřívějších 
nákupů za vyšší výnosy, než 
jsou aktuální.“ 

„I v případě, že současné 
prostředí nízkých úroko-
vých sazeb bude pokračo-
vat, nepředpokládáme, že 
bychom museli v následu-
jících letech dotovat ztráty 
transformovaného fondu,“ 
zůstává klidný Pavel Ra-
cocha, výkonný ředitel KB 
Penzijní společnosti.

Penzijní fondy žijí  
ze starších investic

DlUhy PŘivEDly Motorpal k úpadku. Jeden z největších zaměstnavatelů na Vysočině je 
tradičním výrobcem vstřikovacích čerpadel a dalších komponentů pro automobilový průmysl. 

Úpadek
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Markéta Žižková

Peer to peer směnárna Va-
luto, která loni vstoupila na 
český trh, expanduje. Projekt 
polské společnosti Currency 
One, jenž propojuje firmy 
i jednotlivce se zájmem 
o směnu valut, dosáhl v roce 
2015 na polském a českém 
trhu obratu 8,7 miliardy eur. 
Nyní vstupuje do dalších 
zemí. 

„Už po necelém roce 
fungování služby v České 
republice nám bylo jasné, že 
má potenciál na další rozvoj. 
Vzhledem k expanzi na 
evropský trh jsme na podzim 
loňského roku přejmenovali 
Valutomat.cz na Valuto.
com,“ uvedl ředitel Curren-
cy One Michał Czekalski. 
Zároveň přibyla možnost 
přijímat a zasílat zahraniční 

platby. „Služba se také nově 
umí integrovat do účetních 
a fakturačních programů, 
on-line tržišť,“ dodal podni-
katel. 

Peer to peer směnárna 
registrovala za loňský rok na 
polském a českém trhu 4,8 
milionu odchozích transak-
cí a necelých čtyři sta tisíc 
zákazníků. „Český trh je 
pro Valuto velmi důležitý. 
Chtěli jsme službu spustit 
zde, protože víme, že Češi se 
o podobné inovace zajímají,“ 
vysvětlil Czekalski, proč bylo 
tuzemsko první zemí, kterou 
si společnost po Polsku 
vybrala pro svou působnost. 
Služby směny valut takzva-
ně napřímo využívají jak 
jednotlivci, kteří například 
pracují v zahraničí, tak fir-
my. Kurz se pohybuje přitom 
kolem středu.

Směnárna valuto se 
rozšiřuje do Evropy



n Nedohledatelná 
vlastnická struktura 
majitele ostravských 
dolů OKD vadí men-
šinovému akcionáři.

Vladan Gallistl

Investiční skupina Arca 
Capital miliardáře Pavla 
Krúpy poslala členům 
vlády, prezidentovi a od-
borářskému 
šéfovi Josefu 
Středulovi 
dopis, v němž 
žádá kabinet 
Bohuslava 
Sobotky, aby 
zjistil, kdo je 
skutečným 
vlastníkem 
těžební 
společnosti 
New World 
Resources 
(NWR). Ta 
ovládá černouhelnou firmu 
OKD.

Důvodem žádosti jsou 
podle Arky veřejně ozná-
mené změny ve struktuře 
NWR a prohlášení Michaely 
Bakalové, manželky Zdeňka 
Bakaly. Ten je spoluvlastní-
kem NWR.

O změně majoritního ma-
jitele jako první informoval 
týdeník Euro. Původní nej-
větší akcionář NWR – firma 
CERCL Mining – převedla 
podíl ve výši  

50,52 procenta na svou 
dceřinou společnost CERCL 
Mining Holdings. Firmu 
CERCL Mining kontrolu-
je finančník a miliardář 
Zdeněk Bakala společně se 
skupinou BXR, kterou před-
stavuje řada investorů v čele 
s Peterem Kadasem.

Bakalová pak v rozhovoru 
pro Český rozhlas uvedla: 
„Už je to několik let, co můj 
muž ani NWR, ani OKD 
vlastně neřídí, neovládá.“ 

Zároveň 
uvedla, že 
Bakala se stá-
tem o pomoci 
nevyjednává. 
„Dnešní jed-
nání už jde 
mimo naši ro-
dinu i mimo 
mého muže,“ 
prohlásila 
Bakalová. 
Nejasnosti 
ohledně toho, 
kdo nyní 

firmu zastupuje, vyjádřil 
rovněž ministr průmyslu 
a obchodu Jan Mládek.

Vyjednávání o těžební 
společnosti OKD kompliku-
je nejasná vlastnická struk-
tura firmy. Podle Arky proto 
není v současnosti jasné, 
kdo je konečným vlastní-
kem OKD. „Proto žádám 
o iniciaci prošetření této 
skutečnosti ze strany vlády, 
policie a zapojení všech 
kompetentních orgánů,“ 
píše Krúpa.  Více E15.cz
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n Bezpečnostní 
hrozby vyhánějí 
rekreanty ze sever-
ní Afriky a Turecka. 
Přetlak poptávky po 
tradičních evropských 
destinacích může vést 
k růstu cen.

Jan Šindelář

České cestovní kanceláře 
letos poprvé v plné míře 
pociťují nedůvěru rekreantů 
k potenciálně nebezpečným 
místům. V předprodejích 
na novou letní sezonu je 
jasně patrný pokles zájmu 
o severoafrické destinace 
Egypt a Tunisko a zdrženli-
vější jsou Češi i vůči Turecku. 
Poptávka se naopak přelila 
do tradičních evropských 
destinací, především do 
Bulharska, Španělska, Řecka 
a jejich ostrovy. 

Z Řecka už dokonce přišla 
první oznámení o zastavení 
prodeje na květen a čer-
ven, téměř vyprodané jsou 
i španělské ostrovy nebo 
Sardinie. Nechuť k dovolené 
v severní Africe totiž obchází 
celou Evropu, v západní části 
kontinentu je přitom ještě 
o něco silnější než v českých 
zemích. 

„Němci a Britové zaplňují 
destinace, které jsou velmi 
zajímavé i pro Čechy,“ uvedl 
místopředseda Asociace ces-
tovních kanceláří Jan Papež. 
Podle něj se tak o historicky 
dobře zavedená letoviska 
přetahují cestovní kanceláře 
z celé Evropy, což se projeví 
především v nabídce na 
poslední chvíli. V té buď ne-
bude nic, nebo bude výrazně 
dražší než v minulých letech. 
„Je tam obrovský nárůst 
poptávky, bude plno i mimo 
hlavní sezonu,“ doplnil další 
místopředseda asociace Zde-
něk Kříž. Přetlak poptávky 
se zřejmě projeví i v cenách. 
Na tento rok jsou sice už 

Češi se bojí, 
chtějí dovolené  
v Evropě

Původní největší 
akcionář NWR 
firma CERCL 
Mining převedla 
50,52 procenta na 
dceřinou CERCL 
Mining Holdings. 

dány a kanceláře je mají pod 
smlouvou, trend ale bude 
jasný při vyjednávání o ta-
rifech na příští rok. Naopak 
hoteliéři v Egyptě zlevňují 
a váhavě tak činí i Turci. Po 
sestřelení ruské stíhačky 
totiž čelí mohutnému odlivu 
ruských turistů. 

„Turečtí hoteliéři budou 
mít problém obsadit kapaci-
ty. Už nyní nám dávají slevy 
a my zlevňujeme dovolené 
v Turecku,“ uvedl mluvčí 
CK Fischer Jan Osúch. To 
potvrzuje i zástupce CK 
Blue Style František Vorel, 

podle kterého průměrný 
pokles cen činí zhruba deset 
procent. Zájezd all inclusive 
do pětihvězdičkového hotelu 
na osm dní tak lze pořídit 
za méně než jedenáct tisíc 
korun. 

Cestovky rovněž sázejí na 
uklidnění situace a následné 
zvýšení zájmu v nabídce na 
poslední chvíli. Loni se na 
českém trhu prodaly zhruba 
dva miliony zájezdů, pro 
letošek podnikatelé věří 
v podobný výsledek s tím 
rozdílem, že větší roli bude 
hrát dovolená v Evropě.

TradiČní dEsTinacE. Španělské pobřeží je jedním z míst, kde 
mají hotely pro nadcházející sezonu vyprodáno.
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Minipivovarů v Česku  
dál přibývá 

Počet minipivovarů v Česku 
překročil hranici 300. 
V polovině ledna jich bylo 
302, což je o dvaadvacet 
více než v roce 2014. Jejich 
počet patrně dál poroste 
a může se podle prezidenta 
Českomoravského svazu 
minipivovarů Jan Šuráně 
zastavit až na dvojnásobku 
nynějšího čísla.

Vodafone nechal 
prošetřit konkurenci

Operátor Vodafone dal 
k antimonopolním úřadu 
podnět, aby prošetřil spo-
lečnost CETIN kvůli mož-
nému zneužívání domi-
nantního postavení na trhu 
pevného internetu xDSL. 
CETIN podle Vodafonu 
svou novou velkoobchodní 
nabídkou porušuje principy 
hospodářské soutěže. /čtk/

Krátce

zjistěte kdo ovládá 
OKd, vyzývá 
miliardář vládu



n Velký hráč světo-
vého hazardu Comar 
prodal přepychový 
hotel President. No-
vým majitelem se stal 
movitý ruský byznys-
men Rafik Gasanov 

známý například  
z českého golfu.  

Daniel Novák

Globální provozovatel 
luxusních kasin Comar po více 
než čtvrtstoletí prodal luxusní 
pražský hotel President na 
Dvořákově nábřeží. Podle 
zjištění deníku E15 koupil 
nemovitost od španělské firmy 
za blíže neurčenou cenu ruský 
investor Rafik Gasanov. Ten 
již v Česku vlastní například 
golfový resort Cihelny u Karlo-
vých Varů. 

Hotel President stojí hned 
vedle dominantnějšího a větší-

ho hotelu Intercontinental. Na 
vzniku obou objektů se podílel 
architekt Karel Filsak. V přípa-
dě Presidenta projektant upra-
vil původní prvorepublikový 
palác SIA architekta Františka 
Krásného. 

Transakce s Presidentem 
se uskutečnila ještě loni. Tedy 
v roce, který byl na transakce 
s komerčními nemovitostmi 
včetně hotelů velmi štědrý. 

„V roce 2015 jsme v hote-
lovém byznysu zaznamenali 

osm transakcí v hodnotě okolo 
130 milionů eur. Kupující byli 
například z Ruska, Nizozem-
ska, Francie nebo Číny,“ uvedl 
Jan Zibura, vedoucí oceňování 
nemovitostí v poradenské spo-
lečnosti JLL. 

Kromě hotelu na Dvořákově 
nábřeží změnily majitele na-
příklad hotely International, 
Yasmin, Juris Inn nebo Cour-
tyard by Marriott  Hotel na 
Letišti Václava Havla v Praze. 

Obchod s pětihvězdičko-
vým hotelem Le Palais Art 
na Vinohradech se zapsal 
do povědomí veřejnosti jako 
jeden z nedávných akvizič-
ních kousků čínské investiční 
skupiny CEFC. Ze statistik 
JLL vyplývá, že průměrná ob-
sazenost hotelů v Praze byla 
v minulém roce kolem pětase-
dmdesáti procent. Meziročně 
to byl téměř sedmiprocentní 
nárůst. Průměrná cena za 
pokoj vzrostla o devět pro-
cent na necelých osmdesát 
eur.
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n Řada velkých prů-
myslových podniků 
dosud nemá povinný 
energetický audit 
nebo certifikát ener-
getického manage-
mentu. Většina chce 
levné audity, které 
potřebné úspory ne-
odhalí. 

Jan Stuchlík

Zhruba třetina velkých 
firem zatím ignoruje novou 
povinnost, kterou jim loni dala 
novela zákona o hospodaření 
s energiemi. Do loňského 
prosince si musely nechat 
zpracovat energe-
tický audit, nebo 
získat certifikát 
energetického 
managementu 
ISO 50001. Tři 
čtvrtiny firem 
tento termín 
nestihly. Jenže 
jen polovina 
z opozdilců si zpra-
cování auditu nebo 
na certifikaci objednala, 
odhadují firmy, které se au-
dity a certifikacemi zabývají. 
Zbytek vyčkává a riskuje, že za 
nesplnění povinnosti dostane 
pokutu až pět milionů korun.

Problém může být i v ne-
znalosti firem. „Existuje 
mnoho výrobců, kteří naplňují 
znaky velkého podniku a ne-
vědí o tom. Jedná se zejména 
o společnosti, které mají méně 
než 250 zaměstnanců nebo 
nedosahují požadovaných 
finančních limitů. Nicméně 
jejich mateřské nebo dceřiné 
firmy tyto parametry naplňují. 
Pak je velmi pravděpodobné, 
že i ony budou velkým pod-
nikem,“ říká Tomáš Chadim, 
manažer divize energetické 
efektivity průmyslu TÜV SÜD 
Czech.

Státní energetická inspekce 
v prvním čtvrtletí nebude 

sama plnění této povinnosti 
kontrolovat, aby firmy měly 
čas na zpracování auditu nebo 
získání certifikátu. „Po jeho 
skončení provedeme monito-
ring situace a podle zjištěných 
informací pak přistoupíme 
k dalším krokům,“ říká mluvčí 
inspekce Radka Vymlátilová. 
Jenže inspekce bude kontro-
lovat jen to, zda firma audit 
nebo certifikát má. Zákon už 
nevyžaduje, aby se firmy podle 
doporučení energetických 
auditorů řídily a skutečně 
úsporná opatření udělaly.

Většina auditů firmy ani 
k žádným úsporám nutit 
nebude. Potvrzuje se tak 
obava některých auditorů, že 
si firmy nechávají udělat jen 

co nejlevnější audit, 
který pak strčí do 

šuplíku a vytáh-
nou ho jen při 

kontrole. 
„Finanč-

ní částky, 
za které se 
vyhrávají 

četná výbě-
rová řízení 

na energetické 
audity, jasně 

ukazují, že za ně nelze 
pořídit pořádný energetický 
audit,“ tvrdí Jakub Kejval, 
generální ředitel inspekční 
a certifikační společnosti 
Bureau Veritas. Mnohdy se 
za vítěznou cenu nedá udělat 
ani jedna pečlivá prohlídka 
areálu a budov auditované 
společnosti.

Pořádné audity přitom 
mohou firmy nasměrovat 
k významným úsporám 
energií. „Náš výrobní závod 
ušetřil díky auditům a ná-
sledným opatřením přes 
třicet procent energií,“ říká 
Jaroslav Žlábek, generální 
ředitel společnosti Schneider 
Electric. Jeho firma sama 
vytváří řešení pro energe-
tické úspory. Návratnost 
investic do úspor z vlastních 
zkušeností vyčísluje na šest 
až osm měsíců. 

až třetině 
velkých firem 
hrozí milionové 
pokuty

Kromě hotelu 
President  
v minulém roce 
změnily majitele 
například hotely 
International, 
Yasmin či Juris Inn. 

Podniky, které 
nezískají energetický  

audit, riskují až 

5 
milionů korun 

pokuty.

ruský investor získal 
pražský hotel President

GOlfOVý maGnáT na nábřEží. Hotel President (vlevo) koupil Rafik Gasanov.
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n Dluhopisy vyspě-
lých evropských 
ekonomik jsou letos 
jediným masivněji 
vydělávajícím inves-
tičním aktivem.

Jaroslav Bukovský

Finanční trhy zachvátila 
dluhopisová horečka. Za-
tímco evropské akciové trhy 
letos postihl kolaps, kapitál 
se v tichosti nastěhoval do 
bondů vyspělých kontinen-
tálních ekonomik. Z doposud 
konzervativních investic 
se tak letos staly burzovní 
trháky se zhodnocením zcela 
atypickým pro tento tržní 
segment. Bezpečný přístav 
německých státních dlu-
hopisů už od Nového roku 
zhodnotil o tři procenta, šam-
pionem je Británie, ostrovní 
bondy podražily o bezmála 
pět procent. 

Německý dluh si tak 
podle dluhopisového indexu 
agentury Bloomberg, který 
sleduje vývoj cen bondů 
napříč splatnostmi vydáva-
ných národními vládami, 
stojí nejvýše od loňského 
dubna, britské státní bondy 
jsou dokonce nejdražší za 

spekulace na evropské 
dluhopisy letos vynáší

Od počátku roku zhodnotily 
i dluhopisy české vlády. Ceny 
vládních bondů se splatností 
deseti let podražily od 
počátku roku o více než jedno 
procento. Zájem burziánů 
zároveň stlačil Česku náklady 
na financování. Zatímco na 
počátku roku požadovali 
investoři roční úrok  
0,6 procenta, aktuálně  
je to o čtvrtinu méně.

Zdražily  
i české dluhopisy

Bombardier bude propouštět

Kanadský výrobce letadel a vlaků Bombardier plánuje 
v příštích dvou letech zrušit kolem sedmi tisíc pracovních 
míst. To odpovídá zhruba 11 procentům jeho celkové pra-
covní síly. Zároveň však zřídí nová místa. Firma vykázala 
loni ztrátu při tržbách 18,17 miliardy kanadských dolarů.
 více e15.cz

Průmyslová výroba v USA opět roste

Průmyslová výroba ve Spojených státech se v lednu 
vrátila k růstu. Stoupla o 0,9 procenta poté, co poslední tři 
měsíce loňského roku klesala. více e15.cz

RWE spadla do ztráty

Německá energetická skupina RWE hospodařila v uplynu-
lém roce s čistou ztrátou 200 milionů eur. Důvodem špat-
ného výsledku je snížení hodnoty elektráren v Británii  
a v Německu. Analytici očekávali mírný zisk. Akcie firmy 
na zprávu reagovaly prudkým poklesem. /čtk/    více e15.cz

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1  17,300

Čína 1 3,720

Dánsko 1 3,621

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,548

Japonsko 100 21,270

Kanada 1 17,567

Maďarsko 100 8,721

Norsko 1 2,818

Polsko 1 6,145

Rusko 100 31,707

Švédsko 1 2,853

Švýcarsko 1 24,498

Turecko 1 8,204

USA 1 24,276

Velká Británie 1 34,730 

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 17. 2. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 56,00 -0,44

ČEZ 370,00 -0,86

Erste Bank 692,00 3,89

Fortuna 99,00 -0,90

Kofola 467,90 -1,70

KB 4879,00 2,82

NWR 0,08 0,00

O2 CR 246,00 3,14

Pegas 726,00 -1,49

Philip Mor. ČR 12 910,00 1,56

PLG 210,70 -1,08

TMR 631,60 0,00

Unipetrol 165,00 3,13

VIG 571,00 1,12

Celkový objem (v tisících korun) 703 153,45

Akcie na pražské burze 17. 2. 2016 

uplynulých pět let. V plusu je 
i Paříž, byť papíry francouz-
ské vlády investorům letos 
zatím nabídly jen dvoupro-
centní zhodnocení. „Ceny 
půjdou dále vzhůru, ale už ne 
tak rychle jako dosud. Letoš-
ní tempo je zatím zběsilé,“ 
soudí analytik britské HSBC 
Steven Major. 

Obrovský zájem investorů 
o státní dluhopisy zlevňuje 
vládám jejich financování. Za 

Na jejich růst ale tlačí i záměr 
ECB posílit roli Frankfurtu 
na dluhopisových trzích. „Od 
března čekáme podstatné 
rozšíření dluhopisových 
nákupů Evropskou centrál-
ní bankou,“ dodává expert 
Pioneer Investments Tanguy 
Le Saout. 

Při výběru vhodných 
destinací pro své peníze jsou 
nicméně bondoví investoři 
značně vybíraví. Jihoevrop-
ské papíry tolik netáhnou, 
když ceny portugalských 
nebo španělských dluhopisů 
letos oslabují spolu s akciemi. 
Nejvíce biti jsou letos burziá-
ni zatím na bondech aténské 
vlády, které od počátku roku 
propadly o šestnáct procent. 

desetiletou půjčku Německu 
tak investoři aktuálně poža-
dují roční úrok 0,27 procenta, 
tedy o polovinu méně než 
na počátku roku, Londýn 
pak získá na mezinárodních 
finančních trzích peníze nej-
levněji od loňského ledna. 

Bondy se podle odborníků 
dostaly do přízně kvůli pro-
padům ostatních investič-
ních aktiv a přelévání peněz 
do bezpečnějších nástrojů. 
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Růst dluhopisových 
indexů od 1. ledna

Pramen bloomberg

3,0 %

3,0 %

2,2 %

3,6 %

4,7 %

Německo

Velká Británie

Francie

Holandsko

Švýcarsko

obvyklý poražený. Dluhopisy Řecka ztratily od začátku roku 16 procent hodnoty.



Lepší orientace na zastávkách a v doprav-
ních prostředcích či větší komfort při 
plánování cest. To jsou jen některé přínosy, 
které mohou přinést projekty z nové výzvy 
k předkládání žádostí o podporu v Integro-
vaném regionálním operačním programu, 
kterou vyhlásilo Ministerstvo pro místní 
rozvoj. Připraveno je téměř 175 milionů 
korun.

„Chceme se zaměřit na usnadnění životů 
občanům, kteří dennodenně využívají 
dopravu. Občas se setkáváme s nepřehledně 
řešenými zastávkami nebo zdlouhavým 
nákupem jízdenek, které zkoušejí naší tr-
pělivost. Jsem ráda, že se snažíme o změnu 
této situace,“ uvedla ministryně pro místní 
rozvoj Karla Šlechtová.

Podpora je zaměřena na zavedení nebo 
modernizaci systémů pro sledování a řízení 
vozidel a dispečink veřejné dopravy, infor-
mačních systémů pro cestující ve vozidlech 
veřejné dopravy a na zastávkách a přestup-
ních uzlech či zavedení nebo modernizaci 
odbavovacích a platebních systémů ve 
vozidlech veřejné dopravy, na zastávkách 
a  přestupních uzlech a v dopravních 
informačních centrech. Dále na zavedení 
jednotné informační služby pro systém 
integrovaných veřejných služeb v přepravě 
cestujících a zavedení jednotného elektro-
nického jízdního dokladu.

Příjemci podpory mohou být kraje, 
obce, dobrovolné svazky obcí, organizace 
zřizované nebo zakládané kraji, organizace 
zřizované nebo zakládané obcemi, organiza-
ce zřizované nebo zakládané dobrovolnými 
svazky obcí, dopravci ve veřejné dopravě na 
základě smlouvy o veřejných službách v pře-
pravě cestujících, provozovatelé dráhy nebo 
drážní dopravy podle zákona č. 266/1994 
Sb., či Ministerstvo dopravy. Projekty musí 
být realizovány mimo území hl. m. Prahy.  
Žádosti o lze podávat do 30. června 2016.

Zavedení a modernizace inteligentních 
dopravních systémů pro veřejnou 
dopravu bude podpořeno z IROP

Telematika_1_4_vyska.indd   1 16.2.2016   18:11:50

n Plán Ruska a Saúd-
ské Arábie nenašel 
v Teheránu ani  
náznak pochopení. 

Zdeněk Pečený

Za nelogický krok označil 
Írán své možné připojení 
k dohodě o zmrazení těžby 
ropy, kterou domluvilo Rus-
ko a Saúdská Arábie. Země, 
která byla do nedávna ter-
čem mezinárodních sankcí, 
brání své právo na navýšení 
objemů těžby. 

Mehdi Asali, zástupce 
Íránu ve sdružení zemí vyvá-
žejících ropu OPEC, pro írán-
ská média podle agentury 
Reuters uvedl, že Írán bude 
naopak těžbu navyšovat. A to 
do momentu, kdy dosáhne 
úrovní z doby před embar-
gem na vývoz černého zlata. 
„Je nelogické chtít po Íránu 
ještě více snížit produkci,“ 
uvedl Asali. „V současné době 

Írán chce těžbu ropy navyšovat
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Český HDP 
brzdil po  
celý rok
Český hrubý domácí pro-
dukt v posledním čtvrtletí 
roku 2015 klesl o desetinu 
procenta a podle našich 
výpočtů chybělo pouze málo 
k tomu, aby reportované 
snížení ekonomické pro-
dukce nebylo zaokrouhleno 
na dvě desetiny procenta. 
Navíc došlo i k revizi údajů 
za druhé a třetí čtvrtletí 
2015. Ve druhém čtvrtletí 
byl HDP revidován mírně 
nahoru, ale tato změna je 
tak malá, že se v růstových 
číslech ani neprojeví. Ve 
třetím čtvrtletí však došlo 
k revizi směrem dolů. Ta už 
byla výraznější a na růstech 
se projevila. Mezičtvrtletní 
růst je odhadnut zpět na 
0,5 procenta z 0,7 procenta 
a meziroční dynamika se 
tak vrátila ze 4,7 na  

4,5 procenta. HDP od začát-
ku roku 2015, kdy doslova 
neuvěřitelně vystřelil, velmi 
výrazně zpomaluje. Toto 
číslo je však podle našich 
výpočtů ovlivněno značnou 
volatilitou v položce daní 
(pravděpodobně z tabáku). 
Podíváme-li se na hrubou 
přidanou hodnotu (HPH), 
která daně nezahrnuje, 
vidíme vyrovnaný růst po 
celý rok a pouze zpomalení 
na jeho konci. Za propadem 
HDP v posledním čtvrtletí 
stojí podle Českého sta-
tistického úřadu propady 
v energetice a v chemickém 
průmyslu. To odpovídá 
důsledku havárie v litvínov-
ské rafinerii a výpadku tří 
bloků v jaderné elektrárně 
Dukovany. Nicméně se 
to nezdá jako dostatečné 
vysvětlení pro pokles eko-
nomiky. Zvlášť při pohledu 
na statistiku HPH, která 
i v posledním čtvrtletí při-
dala 0,5 procenta. Vysvět-
lení je na straně daní, které 
křiví statistiku HDP. Česká 
ekonomika na tom tedy není 
tak zle, jak ukázala úterní 
čísla, i když určitě zpomale-
ní ekonomiky vidět bylo.

Autor je ekonom Komerční banky

Z parketu

Viktor Zeissel

A161002158� inzerce

je naše těžba hluboko pod 
našimi kvótami, nikdo od 
nás nemůže očekávat další 
snížení produkce.“

Íránská pozice tak značně 
komplikuje plány Rusů 
a Saúdských Arabů. Ti 
v úterý v katarském Dauhá 
podepsali dohodu o zmraze-
ní objemů těžby na ledno-
vých hodnotách. K dohodě 
se v Dauhá připojily Katar 
a Venezuela. Dohoda je ale 

podmíněná tím, že se k ní 
připojí i další velcí produ-
centi ropy. Jde o první pokus 
dostat těžbu pod kontrolu 
a zvýšit tak ceny ropy, který 
dostal požehnání od faktic-
kého lídra skupiny OPEC 
Saúdské Arábie. 

Dohodu ohrožuje přede-
vším Írán. Ostatní členové 
sdružení zemí vyvážejících 
ropu v posledních letech 
zvyšovali produkci na re-

kordní úrovně, aby si vytla-
čením americké či kanadské 
ropy z břidlic udrželi tržní 
podíl. Za necelé dva roky 
tato strategie poslala ceny 
ropy dolů o 70 procent ze 
116 dolarů za barel v červnu 
2014 na současných zhruba 
30 dolarů. To je hluboko pod 
tím, co si skupina vedená 
Saúdskou Arábií přála.

Analytici ale již zpochyb-
ňují, že by zmrazení těžby 
na vysokých lednových 
úrovních mohlo ovlivnit 
přetlak nabídky ropy na 
trhu. Energeticko-analytic-
ká společnost FGE uvedla, 
že při lednových úrovních 
těžby bude průměrný letošní 
přebytek na trhu činit 600 ti- 
síc barelů ropy denně.

beZ výsledku. Íránský 
ministr ropného průmyslu 
Bijan Zangeneh jednal se 
svými protějšky z Iráku 
a Venezuely tři hodiny. Na 
dohodu to nestačilo.
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Zásob zlata  
v Čnb ubývá
Zásoby zlata ve správě 
České národní banky kle-
sají. Zatímco v roce 2014 
ČNB držela v rezervách 
10,6 tuny zlata, ke konci 
ledna to bylo 9,9 tuny. 
Přitom v roce 2007 banka 
vlastnila přes 13 tun. Podle 
portálu Zlato.cz tak ČNB 
jde proti proudu, protože 
ostatní centrální banky 
žlutý kov přikupovaly.

Současné rezervy české-
ho státu ve zlatě tak podle 
Davida Maráška, analytika 
společnosti Zlato, která 
portál provozuje, nedosa-
hují ani jednoho procenta 
z devizových rezerv ČNB 
ve hodnotě 1688 miliard 
korun. 

ČNB loňský prodej  
700 kilogramů zlata kvůli 
obchodnímu tajemství 
nekomentovala. Pro banku 
je prý prvořadým cílem 
zajistit likviditu a stabi-
litu hodnoty devizových 
rezerv. /vag/  více e15.cz
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n Jaceňukova vláda 
se podle průzkumů 
nelíbí 70 procentům 
Ukrajinců, nespoko-
jení jsou s ní poslanci 
a prezident ji rovnou 
vyzval k rezignaci. 
Přesto zázračně přeži-
la svou klinickou smrt.

Neúspěšný pokus odvolat 
ukrajinskou vládu, kte-
rý v úterý v parlamentu 
překvapivě neprošel, ačkoli 
předtím poslanci kabinet 
premiéra Arsenije Jaceňuka 
tvrdě kritizovali, vyvolal 
řadu pochybností.

Nejprve 247 poslanců 
450členné sněmovny vyjád-
řilo svými hlasy nespokoje-
nost s prací vlády v uplynu-
lém roce. Přes tvrdou kritiku 

kabinetu jich ale následně 
hlasovalo pro vyslovení 
nedůvěry jen 194, přičemž 
pro pád vlády bylo potřeba 
226 hlasů.

Podiv vyvolala skutečnost, 
že k udržení vlády přispěli 
i někteří členové strany 
prezidenta Petra Porošenka, 
který sám vyzval k výměně 
kabinetu, byť by nová vláda 
byla opět založená na do-
savadní prozápadní parla-
mentní většině. Pro odvolání 
Jaceňuka hlasovalo jen 97 ze 
136 poslanců Bloku Petra 
Porošenka (BPP), ostatní se 
zdrželi nebo odešli ze sálu.

Včera se však v médiích 
objevily informace, že hlasy 
některých členů zákonodár-
ného sboru nebyly započí-
tány, údajně selhalo sčítací 
zařízení ve sněmovně. Na 
Facebooku to dali najevo 
Kosťantyn Usov z BPP a Ihor 

Poslanci 
v Kyjevě: 
Bylo to 
divadlo

odchod. „Podivné“ poslanecké hlasování včera přimělo Juliji Tymošenkovou v parlamentu ozná-
mit, že její Vlast koalici opouští. „Musíme konstatovat, že koalice demokratických sil, proevropská ko-
alice v tomto parlamentu nikdy neexistovala. Vždy existovala kuloárová, stínová koalice,“ prohlásila.
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Lucenko z koaliční strany 
Vlast Julije Tymošenkové.

„Takže kabinet bude při-
nejmenším do podzimu. Už 
během dne bylo jasné, že ne-
bude dostatek hlasů,“ napsal 
například Usov. „Systém můj 
hlas vůbec nezaznamenal,“ 
postěžoval si, „Ale nejhorší 
je, že tahle show, zdá se, byla 
od počátku dohodnuta vše-
mi zúčastněnými stranami,“ 
dodal.

Podobně marně jako Usov 
se snažil mačkat zelené tla-
čítko „pro“ odvolání Jaceňu-
kovy vlády i Lucenko a podle 
něj i vedle sedící poslankyně 
Jelena Sotnyková.

Další poslanec za BPP 
Mustafa Najem neváhal na 

Facebooku přímo napsat, že 
celý humbuk kolem odvolá-
vání kabinetu byl komplot, 
jehož účastníkem byl i pre-
zident. „Neúspěch hlaso-
vání je výsledkem spiknutí 

oligarchů Rinata Achmetova, 
Ihora Kolomojského a Serhi-
je Lovočkina na jedné straně 
a Petra Porošenka s Arse-
nijem Jaceňukem na straně 
druhé.“ /čtk, ný/

I po odchodu Vlasti Julije Tymošenkové z koalice mají poslanecké 
kluby vládních stran ve sněmovně většinu 243 mandátů. Poro- 
šenkovo BPP drží 136 křesel, Jaceňukova Lidová fronta 81 a Své- 
;pomoc lvovského starosty Andrije Sadového 26. Kromě Vlasti, 
která má v Nejvyšší radě 19 zástupců, už loni v září z koalice odešla 
Radikální strana Oleha Ljaška, jež má 21 poslanců. Předseda 
parlamentu Volodymyr Hrojsman se při zahájení včerejšího zasedání 
sněmovny k pochybovačům přidal a prohlásil, že úterní hlasování 
krizi nevyřešilo, ale naopak prohloubilo. 

Koalice má stále 
dost hlasů

n Maďarsko-ruské 
vzájemné poklony 
provázely včerejší 
návštěvu Viktora 
Orbána v Kremlu.

Ke zlepšení vztahů Evropy 
s Ruskem vyzval včera v 
Moskvě při setkání s ruským 
prezidentem Vladimirem 
Putinem maďarský pre-
miér Viktor Orbán. Šéfovi 
Kremlu také poděkoval za 
zájem o udržení přátelství 
obou zemí. „Možná to zní 
neskromně, ale můžeme říci, 

že to, co je v našich vztazích 
dobré, je něco, čeho jsme 
dosáhli, a to, co je 
špatné, nezávisí 
na nás,“ dodal 
předseda ma-
ďarské vlády. 
Putin svému 
hostovi nezů-
stal kompli-
ment dlužný. 
„Maďarsko 
je náš dávný 
přítel a spolehlivý 
partner,“ prohlásil. 

Oba politici přesně před 
rokem v Budapešti uzavřeli 
politickou dohodu o dodáv-

kách ruského zemního ply-
nu do Maďarska. Putin byl 

spokojen i s dohodou 
o ruské finanční 

pomoci při roz-
šíření maďar-
ské jaderné 
elektrárny 
Paks.

Dokumen-
ty připravené 

pro včerejší 
schůzku obsa-

hují prodloužení 
dlouhodobých kon-

traktů na dodávky ruského 
plynu do konce roku 2019. 
V materiálech se rovněž 

konstatuje, že klíčovou ob-
lastí dvoustranné spoluprá-
ce je energetika.

Podle údajů, jež v souvis-
losti s Orbánovou návštěvou 
přinesl TASS, Rusko kryje 
80 procent maďarské spotře-
by ropy a 75 procent plynu.

Putin po schůzce označil 
Maďarsko za důležitého 
a spolehlivého partnera 
a ocenil maďarské úsilí 
obnovit dialog mezi Ruskem 
a EU. „Rusko není nepřítel, 
Rusko je partner. Je nutné 
spolupracovat a doufám, 
že spolupracovat budeme,“ 
řekl Orbán. /čtk/

orbán chce lepší vztahy s ruskemrazie v sídle 
národní fronty

Francouzská policie včera 
provedla razii v sídle par-
lamentní krajně pravicové 
strany Národní fronta (FN) 
v Nanterre u Paříže. Má 
podezření, že někteří členové 
této strany pobírají plat jako 
asistenti od europarlamentu, 
ale ve skutečnosti pracují jen 
pro NF. Na možné zneužívá-
ní financí europarlamentu 
upozornilo loni jeho vedení 
francouzskou justici a Ev-
ropský úřad proti podvo-
dům. Členkou Evropského 
parlamentu za FN je i je- 
jí předsedkyně Marine Le 
Penová. /čtk/

Rusko kryje

80 %
maďarské spotřeby 

ropy a 75 procent 
zemního 

plynu.
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n USA a Kuba se do-
mluvily na obnovení 
komerčního letecké-
ho spojení. Smlouvu 
mezi bývalými nepřá-
teli podepsali ministři 
dopravy obou zemí.

Zdeněk Pečený

Letecké spojení mezi zeměmi, 
které po více než půlstoletí 
začaly normalizovat své vzta-
hy, sice existuje, ale je velmi 
omezené ve formě chartero-
vých letů. Právě podepsaná 
dohoda má znamenat až 
110 letů denně na pravidel-
ných linkách, což  je více než 
pětinásobek současné kapa-
city. Nové spoje by se mohly 
spustit už letos na podzim. 
„Jde o zásadní mezník ve sna-

ze napravit vztahy s Kubou,“ 
uvedl ministr dopravy USA 
Anthony Foxx. „Je to začátek 
nové éry,“ doplnil jeho protěj-
šek Adel Rodriguez.

Tání ledů mezi oběma ze-
měmi začalo na sklonku roku 
2014, když prezidenti Barack 
Obama a Raúl Castro ozná-
mili, že začnou pracovat na 
normalizaci vztahů. Poprvé 
se sešli na neutrální panam-

ské půdě loni v dubnu. Kuba 
pak v červenci znovu otevřela 
ambasádu ve Washingtonu 
a Američané je o měsíc poz-
ději následovali v Havaně. 

Diplomatické vztahy bý-
valých nepřátel už ušly velký 
kus cesty, o slovo se hlásí byz-
nys. Americké ministerstvo 
financí už oznámilo, že dalo 
první povolení americké fir-
mě otevřít na Kubě pobočku.

USa a Kubu propojí 
stovka letadel denně

A161000979� inzerce

Výrobce rumu Bacardi požaduje, aby americké úřady zrušily 
povolení, které minulý měsíc udělily kubánské vládě k používání 
značky Havana Club v USA. Bacardi je původem kubánská firma, 
jejíž majitelé utekli po Castrově převratu, nyní sídlí na Bermudách. 
Bacardi, která značku Havana Club prodává na americkém trhu od 
devadesátých let minulého století, se s Kubánci a firmou Pernod 
Ricard, která Havana Club prodává po celém světě s výjimkou USA, 
soudí již dlouhá léta. 

začíná další bitva 
války o havana club

Turecko nemá v úmyslu za-
stavit bombardování pozic 
syrských Kurdů u turecké 
hranice. Řekl to včera turec-
ký prezident Recep Tayyip 
Erdogan s tím, že nenechá 
Kurdy vybudovat základny 
u hranice. Kurdské milice 
YPG v minulých dnech 
začaly postupovat k turecké 
hranici a podařilo se jim 
získat i letiště. Turecká 
armáda jejich oddíly od 
soboty ostřeluje z turecké-
ho území.

Ankara také obnovila 
požadavek na zřízení bezle-
tové zóny na syrské straně 
hranice s Tureckem, jež by 
sahala nejméně deset kilo-
metrů do syrského vnitro-
zemí a zahrnula pohraniční 
město Azáz, u nějž Kurdové 
v posledních dnech úspěšně 
bojují. Rusko jako spojenec 
Damašku je proti ustave-
ní zóny, podle něj by s ní 

musela souhlasit syrská 
vláda a OSN. Také německá 
kancléřka Angela Merkelo-
vá chce, aby bezletová zóna 
byla výsledkem dohody 
s vládou syrského preziden-
ta Bašára Asada. /čtk/

Turecko útoky 
na Kurdy neukončí

Nejméně pět mrtvých 
a deset zraněných si včera 
vyžádal výbuch v centru 
turecké metropole Ankary. 
Podle guvernéra hlavního 
města Mehmeta Kiliçera 
explodoval podle všeho 
nastražený vůz s výbušnina-
mi. Turecká média uvedla, 
že exploze nastala asi 300 
metrů od sídla generálního 
štábu armády a půl kilomet-
ru od budovy parlamentu ve 
chvíli, kdy kolem projížděla 
kolona vojenských aut.

Výbuch bomby 
v ankaře



V4? Je na 
čase změnit  
značku
Pražské jednání visegrádské 
skupiny nepřineslo kromě 
další dávky emocí mnoho 
nového do debaty o migrační 
krizi, ale řeklo toho hodně 
o skupině samotné. Pře-
devším se ukázalo, že lídři 
čtyř středoevropských zemí 
spolu dokážou jakž takž 
hovořit o pečlivě vybraných 
tématech. Stálo by ovšem 
za úvahu, jestli by své sedán-
ky neměli pořádat pod jinou 
značkou.

Připomeňme, že hlavy 
vlád zemí V4 si v Praze také 
připomínaly 25. výročí pod-
pisu „Deklarace o spolupráci 
České a Slovenské Federativ-
ní Republiky, Polské repub-
liky a Maďarské republiky 
na cestě evropské integrace“. 
Tak se jmenuje dokument, 
jenž 15. února roku 1991 
spojil tři, posléze čtyři země 
do svazku. „Ve sjednocené 
Evropě, na jejímž vytváření 
se chtějí tři země aktivně 
podílet, je možné zachování 
národní kultury a národních 
zvláštností při současném 
rozvoji uplatňování všeobec-

né lidské hierarchie hod-
not,“ píše se ve Visegrádské 
deklaraci. A ještě o kousek 
dál: „(...) je potřebné vytvořit 
lidské společenství vzájemně 
harmonicky spolupracující, 
tolerantní k jednotlivcům, 
rodinným, místním, regi-
onálním a národnostním 
komunitám, které není 
zatíženo nenávistí, naciona-
lismem, xenofobií a spory 
se sousedy.“ A tak podobně. 
Podepsáni Václav Havel, 
Lech Wałesa a Jószef Antall. 
Je jasné, že spolupráce zalo-

žená dokumentem s těmito 
podpisy se za čtvrtstoletí 
musí nějak vyvinout. A ne-
mělo by smysl na to upo-
zorňovat, kdyby se jednání 
současné V4 čím dál více 
nestávalo přímou antitezí 
ideálů ukotvených v této 
zakládající listině.

Nejde jen o to, že zatížení 
společnosti nacionalismem, 
nenávistí a xenofobií se stalo 
pro lídry V4 nástrojem 
upevňování vlastní moci, 
přičemž Bohuslav Sobotka 
tvoří čestnou výjimku. Ten 
problém je širší.

Jednání V4 o uprchlické 
krizi je k uzoufání utilitár-
ní – jestli selže řecký plot, 
postavíme bulharský plot, 
ploty jsou dobré, kvóty jsou 
špatné, Schengen je důležitý 
kvůli pohybu zboží, soli-
darita znamená manévry 
policistů. Uprchlíci jsou 
invaze a riziko. Jakýkoli 
humanistický či humani-
tární rozměr migrační krize 
zůstal daleko mimo dohled. 
Je těžké vytýkat politikům, 
že se zabývají konkrétními 
věcmi, to by jistě měli. Ale 
Visegrádskou deklaraci zdo-
bí podpisy lidí, kteří dokázali 
být politiky v pravém slova 
smyslu, nebyli jen ad hoc 
řešiteli problémů, ale také 
společenskými morálními 
kompasy, které ukazovaly 
jasným směrem, jímž byl 
tehdy Západ. Současní lídři 
V4 jsou bez výjimky techno-
kraté, a jestli jsou u někte-
rých pozorovatelné nějaké 
ideály a inklinace, pak zcela 
jiné než ty havlovsko-wałe-
sovsko-antallovské. 

Evropským morálním 
kompasem v současné krizi 
naopak přes všechny výtky 
a klopýtání a posměšky je 
Angela Merkelová. Ta má 
dnes k původnímu visegrád-
skému étosu mnohem blíže 
než kdokoli z představitelů 
V4. A i kdyby její kompas 
ukazoval problematickým 
směrem, je to pořád mno-
hem víc, než čím se mohou 
chlubit lídři té podivné 
regionální lobby.

Komentář

Martin Čaban

Vývoj je přirozený. 
Jenomže současná 
V4 se čím dál více 
stává přímou antitezí 
původního projektu.
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Tvář dne 

 Zvyšování důchodů v řádech 
desetikorun považuji za výsměch 
lidem, kteří celý život pracovali,

řekla ministryně práce a sociálních 
věcí Michaela Marksová 
str. 3
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Německé důchody v Česku
Vláda nezvolila nejšťastnější cestu ke zvyšování důchodů 
i mimo valorizace. Chce o něm rozhodovat sama. Proto 
není divu, že jí tuto snahu všichni otloukli o hlavu. S ar-
gumentem, že obchází legislativní postupy a ze zvyšování 
důchodů si chce udělat hezké předvolební vozítko. Je to 
škoda, protože otázka zvyšování důchodů relevantní je. 
Podle statistiků nastává pád do chudoby při příjmu  
9900 korun měsíčně. Ženy mají průměrný důchod jen 
o stokorunu vyšší –  a jinak rovnostářské Česko patří mezi 
země, kde je nejvyšší podíl žen mezi seniory v chudobě.
 
Ani mužský důchod v Česku není žádná hitparáda, 
v přepočtu je to 419 eur. Němci mají státní důchod 760 eur 
měsíčně, Řekové a Portugalci dost přes 800 eur. Dokon-
ce i v Polsku, v HDP na obyvatele chudším než Česko, je 
průměrný důchod skoro o 1500 korun vyšší než ten český. 
Úroveň společnosti se pozná i podle toho, jak se stará o své 
staré.
 Tereza Zavadilová
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jednotná 
evropa? 
Pouhá iluze.
n V Praze jednaly země visegrádské skupiny a přišly se svou 
troškou do mlýna uprchlické debaty: Evropa prý potřebuje plán 
B pro případ, že Řekové nadále nedokážou držet příliv uprchlí-
ků na uzdě. Tím plánem je plot mezi Bulharskem a Makedonií. 
Zatímco slovenský deník N upozorňuje na neslučitelnost plánu 
s fungováním Schengenu, německý Die Welt si všímá rostoucí 
osamělosti kancléřky Merkelové v evropské debatě.

V4 a Schengen
Slovenské letadlové lodě Ďumbier a Kriváň 
okamžitě vypluly z Bratislavy a spolu s křiž-
níky Cyril a Metoděj zamířily do Egejského 
moře. Měly se připojit i ponorky Svätopluk 
a Pribina, ale uvázly v Gabčíkovu. Na rozkaz 
premiéra Fica naše flotila ochrání Evropu 
a u řeckých ostrovů zastaví příval ekonomic-
kých migrantů brousících si zuby na sloven-
ské panny a sociální vymoženosti. Fantazie? 
Jistě. O moc reálnější ale není ani spojení dvou 
požadavků pražského summitu V4: zachování 
Schengenu a zbudování plotu chráněného ev-
ropskými jednotkami na hranicích Bulharska 
a Makedonie. Nemůžete čekat pokračování 
Schengenu, jestliže jednoho člena vyhodíte, 
zemi izolujete a uděláte z ní velký uprchlický 
tábor. Řecko je v tom tentokrát nevinně. Nedo-
držuje pravidla Schengenu, ale hlavně proto, 
že je dodržovat nelze. Mořská hranice se nedá 
uhlídat, budování hotspotů je nekonečný 
příběh. Pravidla Schengenu nedodržela žádná 
země, všichni uprchlíky posílali dál a po-
tom jejich vládní politici postavili ploty, aby 
ukázali, jak jsou tvrdí. Plot funguje, jen dokud 
existuje možnost ho obejít. V Řecku utečenci 
nebudou mít podmínky k životu, a jestli se jim 
do cesty postaví plot, časem ho povalí nebo 
se přeplaví do Itálie, která jim v tom také neza-
brání. Takže bude třeba izolovat i Itálii. Schen-
gen realizaci plánů V4 nepřežije a Slovensko 
bude mezi těmi, kdo na to doplatí nejvíce.

Ploty vzhůru
Takže plán B. Plán A je mrtvý. Společné 
evropské řešení pohybu uprchlíků nebude. To 
se v posledních dnech ukazuje čím dál jasněji. 
Může za to EU jako taková, ale mnohem více 
jednotlivé členské státy. Ty stále cítí odpo-
vědnost jen vůči sobě samým. Z evropského 
společenství dělají něco, co si označení spole-
čenství vlastně vůbec nezaslouží. Solidarita 
neexistuje. Ani s uprchlíky, ani se státy, které 
čelí hlavnímu náporu. Koordinované rozděle-
ní uprchlíků nebude. „Společenství“ se chová 
podle motta: Kdo přijme uprchlíky, může si 
za to sám a má se sám starat. To musí pocho-
pit i kancléř Werner Faymann. Jemu je třeba 
přičíst k dobru, že dlouho držel prapor evrop-
ské myšlenky a chtěl věřit na její dobré jádro. 
S nakažlivým optimismem stál za utopickou 
myšlenkou, že by v Evropě mělo být možné 
společně sdílet migrační břímě a pomáhat 
lidem v nouzi, kteří utíkají před válkami 
ve svých zemích. Kdyby Evropa spolupracova-
la, nebyl by tu migrační problém, ale výzva, již 
by bylo možné zvládnout, aniž by nějaká země 
byla nepřiměřeně zatížena. Ale taková Evropa 
není. Evropa je sumou jednotlivých zájmů. 
Teď ukázal Merkelové záda i Faymann, aby 
se podřídil politickému mainstreamu. Takže 
plán B. Každý za sebe, všichni proti všem. 
Zatímco v Sýrii se dál bombarduje a vraždí, 
v Evropě se rozhořela mezi státy soutěž o to, 
kdo si udrží uprchlíky dále od těla. 

merkelová 
izolovala německo
Do historie evropské vrcholné diplomacie patří takzvaná 
zadní místnost. V ní se scházejí měnící se šéfové vlád, 
aby našli společný postoj, v kritickém případě aby dostali 
kolegy pod tlak, případně aby vůbec zjistili, na koho je 
možno pro společnou věc vsadit. Výstupem pak bývá 
lepší pozice pro vítěze, ale i snesitelný kompromis pro 
poraženého. Německo proti tomu nikdy nemělo námitek. 
Naopak samo praktikovalo soukromou diplomacii a po-
stranní rozhovory. Po sjednocení země pak většinou pělo 
hymnu německo-francouzského přátelství. A zdvořile na-
slouchalo menším členům EU. Nyní je tomu podobně, ale 
tentokrát v neprospěch spolkové vlády. Všechny důležité 
východoevropské země využily visegrádského fóra, aby 
se postavily proti běženecké politice kancléřky. Špatné 
pro Angelu Merkelovou je, že na evropském summitu 
se k nim připojí další země. Nikdy od vzniku evropského 
společenství nebylo Německo v Evropě tak osamoceno. 
Velkou měrou k tomu přispěla tvrdohlavost Merkelové.

Stranu připravil  
Martin Čaban
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Minirecenze

filmy

Deadpool

(Režie: Tim Miller)
Studio Marvel 
a tvůrci komik-
sové adaptace 
Deadpool se 
rozhodli, že na to půjdou jinak a natočí origi-
nální komiksovou komedii, v níž většina klišé 
dosavadních komiksových adaptací bude po-
přena. To se povedlo a Deadpool je jiný na všech 
frontách (hrdina, příběh, komplikovaný způsob 
vyprávění, sprostota). Zároveň se ale urputná 
snaha o jinakost stala až příliš podstatnou 
pro celý snímek a neustále se vrací v různých 
podobách. Tou nejotravnější je okázalá sebere-
flexe, takže Deadpool ve skvělém podání Ryana 
Reynoldse se téměř pořád obrací na diváka 
a říká variaci věty „Podívej, kámo, jak jsme jiní“. 
A bohužel ne všechno je tak povedené, jak si 
tvůrci mysleli. To však nic nemění na faktu, že 
Deadpool je opravdu zábavný film, který si užije 
každý, kdo má v sobě dost mužské puberty. Plus 
pak je odvaha být dostatečně sprostý a otevřený, 
až v USA dostal film rating R, který většinou 
znamená nižší zisky. Skvělé komerční výsledky 
Deadpoolu naznačují, že jednou ročně komikso-
vá komedie s ratingem R může uspět.

Stanislav Šulc

knihy

České Budějovice  
pod hákovým 
křížem

(Nakladatelství:  
Mladá fronta)
Kolektiv osmi autorů, 
čtyři profesionální 
historikové a čtyři ama-
térští badatelé, kteří se 
dlouhodobě zabývají 
problematikou let 1939 
až 1945, přibližují ve 
své publikaci obraz jihočeské metropole válečné 
doby. Popisují život obyvatel protektorátu podobný, 
jaký zažívala další nejen krajská města okleštěné 
republiky. Zaměřují se na mnohé nezmapované 
jevy zkoumaného období, přičemž vycházejí ze 
znalostí dosud vydané literatury a z dlouhodobého 
pečlivého bádání a zkoumání archivních materi-
álů a rozhovorů s pamětníky. Kniha je přehledně 
členěná do samostatných kapitol, jejichž názvy 
uvádějí jednotlivé oblasti zaměření: Veřejná správa, 
Odboj, Židé, Tisk a cenzura a další. Knih s podobnou 
tematikou nikdy není dost.

Zuzana Dorogiová

n Berlínské publikum 
jako první na světě 
vidělo první celovečerní 
film divadelního režisé-
ra Michaela Grandage. 
V hlavních rolích snímku 
Génius se objevily super-
hvězdy Colin Firth a Jude 
Law.

Iva Přivřelová
Od naší spolupracovnice

Rovnou v hlavní soutěži berlín-
ského filmového festivalu se svě-
tu ukázal Génius, první snímek 
ceněného britského divadelního 
režiséra Michaela Grandage. 
Do příběhu o přátelství tichého 
knižního editora Maxe Perkinse 
a bouřlivého spisovatele Thoma-
se Wolfa obsadil britské hvězdy 
Colina Firtha a Juda Lawa. Lawa 
již dříve režíroval na jevišti 
jako Hamleta. „Chtěl jsem, aby 
v mém prvním filmu byly dobré 

role, protože alespoň pracovat 
s herci už jsem uměl,“ svěřil se 
Grandage na tiskové konferenci. 

Scénář pro něj napsal John 
Logan, další člověk, kterého zná 
Grandage dobře z divadla. Za 
společnou inscenaci hry Red 
o malíři Marku Rotkovi oba 
vyhráli ceny Tony. „Vyšel jsem 
z biografie Maxe Perkinse od 
svého kamaráda Scotta Berga. 
Četl jsem ji už před třiceti lety, 
před šestnácti lety jsem Scotta 
začal přemlouvat, aby mi na ni 
prodal práva. Její téma se mě 
osobně dotýká. Jsem hlavně 
dramatik, takže tu jsem, abych 
s někým spolupracoval. A Wolfe 
díky spolupráci s Maxem vyros-
tl,“ vyprávěl scenárista, který se 
podílel i na bondovkách Sama 
Mendese Skyfall a Spectre. 

Mendese dobře zná i Gran-
dage. V Londýně po něm v roce 
2002 na dalších deset let 
převzal vedení divadla Donmar 
a v rámci příprav na svůj debut 
ho navštívil na natáčení a pozo-

roval při práci. Kromě mnoha 
filmových postupů se při vzniku 
Génia naučil hodně i o editač-
ním procesu knih. 

Právě editor Perkins, který bez 
nároku na slávu pomohl Wolfovi 
jeho květnaté sáhodlouhé popisy 
zkrátit na mistrovská díla K do-
movu pohleď, anděli a O času 
a řece, je ve filmu titulním 
géniem. „Přečíst si spisovatele, 
o které se staral Max Perkins, je 
dobrý způsob, jak znovu objevit 
americkou literaturu,“ myslí si 
Colin Firth. Ten v roli málomluv-
ného muže v klobouku předvedl 
další variaci na typ rezervo-
vaného gentlemana. „Klidně 
budu ve filmu nosit plavky jako 
Borat nebo vyskočím z dortu. 
Ale režiséři mě radši obsazují do 
takovýchhle rolí. Dokážu ovšem 
uvnitř upjatého obleku najít 
řadu variací. Záhada, co všechno 
se děje uvnitř takového člověka, 
mi přijde vždy zajímavá,“ pozna-
menal britský držitel Oscara za 
Královu řeč.

Hvězdný Génius 
představil světu 
nového režiséra

Tipy

Cinemart • 21.30

můj nejmilejší bar

Steve buscemi natočil 
skvělé komediální drama.

Mezi svýMi. Nováček na poli filmové režie Michael Grandage (na snímku druhý zprava) v Berlíně uvedl film 
Génius s hereckými hvězdami. Některé z nich režíroval již v divadle.
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Pavel Joska 

 Již čtvrtým rokem jste šéfkou 
největšího prodejce ojetých auto-
mobilů ve střední a východní Evro-
pě. Jak se za tu dobu tento sektor 
obchodu proměnil?
Trh s ojetými vozy 
vykazuje v posled-
ních letech růst, a to 
nejen díky zlepšující 
se ekonomické situaci 
a devalvaci koruny 
vůči euru, kdy začala 
stoupat poptávka po 
ojetých vozech z Česka 
i v zahraničí. Kvalita 
ojetých vozů s českým 
původem šla výrazně 
nahoru, což je znát na 
změně chování našich 
zákazníků a zvýše-
nému zájmu o české ojetiny. Češi 
již méně riskují nákupem vozů ze 
zahraničí nebo přes inzerát od sou-
kromníka. U takovýchto vozů nejste 
schopni dohledat řádnou historii 
a mnohdy tak jde o vozy se stočeným 
tachometrem nebo po vážných do-
pravních nehodách a povodních.

 Čím si vysvětlujete zvýšený 
zájem o ojeté vozy?
Důvodem je jistě do velké míry 
i vhodná ekonomická situace k po-
řízení si lepšího ojetého vozu a větší 
znalosti zákazníků, jak k pořízení 

vozu přistupovat. 
Rozvoji nákupu 
vozů přispívají 
úvěrové produkty 
s nulovým úro-
kem, větší kupní 
síla zákazníků 
včetně schopnosti 
splácet vyšší úvě-
ry a také zdravé 
konkurenční 
prostředí finanč-
ních společností, 
které vytváří pro 
klienty vhodné 
podmínky jak pro 

získání úvěru, tak i pro cenu nabíze-
ných produktů. Trh s financováním 
ojetých vozů se vyvíjí a tento vývoj 
se odráží v nových možnostech, jak 
pořídit kvalitnější vůz s minimální-
mi náklady, a tím zejména omezit 
nutnost investic do oprav nebo 
rychlejší nákup dalšího vozu.

 Zvyšuje se tedy průměrná cena 
prodávaných vozů a s ní i zájem 
o úvěry. Stává se vám, že někdo 
volá a řeší nejdříve své úvěrové 
možnosti a až poté automobil?
Dostupnost úvěrů na nákup vozu 
mění nákupní chování zákazníků 
autobazarů. Zhruba deset procent 
lidí, kteří si pořizují auto na úvěr, má 
zájem o měsíční splátky v rozsahu 
300 až 500 korun, přes polovinu 
zájemců si bere splátky ve výši  
1500 až tři tisíce korun. V nadsázce 
lze říct, že lidé neshánějí konkrétní 
model auta, ale spíše splátku, která 
jim vyhovuje a výši úvěru, kterou jim 
banka odsouhlasí. Teprve potom se 
k nabídce páruje auto, které se dá za 
úvěr s konkrétní splátkou pořídit. 
V AAA Auto je to celkem snadné, 
protože v České republice je možno 
vybírat z osmi tisíc vozů. V roce 
2015 stoupla průměrná financovaná 
částka vozu na 135 600 korun.

 Jaký typ vozů si lidé na splátky 
pořizují nejčastěji?
Mezi financovanými vozy se stále 
zvyšuje podíl takzvaných zánovních 
automobilů, které v rámci AAA Auto 
nabízí značka Mototechna Premi-
um. Jde o automobily staré šest až 
12 měsíců. Právě tyto vozy táhnou 
výši financované částky vzhůru. Je 
to alternativa pro zákazníky, kteří 
nechtějí platit příliš vysokou cenu za 
nový vůz. Když si pořídí zánovní, zís-
kají automobil s prakticky stejnými 
vlastnostmi, jako kdyby si pořizovali 
nový, často i s lepší výbavou, a při-
tom běžně ušetří třicet až čtyřicet 
procent ceny.

 Když se zákazník rozhodne pro 
nákup vozu na úvěr, lze to řešit 
i přímo přes AAA Auto?
Větší autobazary s širokou nabídkou 
vozů poskytují zákazníkům i širší 
výběr doplňkových služeb včetně 
žádaného financování. Našimi part-
nery jsou Česká spořitelna, Home 
Credit, Komerční banka a GE Money. 
Díky široké partnerské spolupráci je 
náš přístup k nabídkám úvěrů zcela 
transparentní. Zákazníci vítají, že na 
jednom místě mohou vyřešit nejen 
výběr vozu, ale rovnou i jeho finan-
cování a odjet tak ještě ten samý 
den v lepším automobilu a třeba 
s nulovou akontací. Nejčastěji si zá-
kazníci hradí 26 procent ceny vozu 
z naspořených peněz, na zbytek pak 
využívají úvěr.

 Vaše společnost poměrně vý-
razně expanduje. Jak se za poslední 
rok rozšířila vaše pobočková síť 
a kolik ročně zobchodujete ojetých 
vozů?
Aktuálně má AAA Auto 21 poboček 
v České republice, které postupně 
modernizujeme a rozšiřujeme. 
Působíme také na třinácti místech 
na Slovensku, na čtyřech v Maďar-
sku a od loňska úspěšně i na třech 
v Polsku. Celkem jsme otevřeli již 
40 poboček a letos plánujeme další 
čtyři. Ročně v rámci celé skupiny 
vykoupíme a následně prodáme přes 
63 tisíc automobilů.

auto

Celkem jsme otevřeli 
již 40 poboček 
a letos plánujeme 
další čtyři. Ročně 
v rámci celé skupiny 
vykoupíme a následně 
prodáme přes 63 tisíc 
automobilů.
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Karolína Topolová: Zlepšující se 
ekonomická situace nahrává prodeji 
kvalitnějších ojetých vozů

n Generální ředitelka AAA Auto je nejvýše postavenou že-
nou v automobilovém průmyslu ve střední Evropě a ukáz-
kou toho, že nejde jen o čistě mužský obor. „Dostupnost 
úvěrů na nákup vozu mění nákupní chování zákazníků 
autobazarů,“ říká Karolína Topolová s tím, že Češi již méně 
riskují nákupem vozů ze zahraničí nebo přes inzerát od 
soukromníka.

 Téměř nový •	 Lexus GS300h z roku 
2015, koupený v Čr, po prvním majiteli, 
s 12 tisíci najetými kilometry a servisní 
knížkou, hybridním 165kW motorem, 
s maximální výbavou včetně kožených 
sedaček s vyhříváním i odvětráváním 
a akční cenou 940 tisíc korun.

Zánovní stylový •	 Land Rover Range 
Rover Evoque z roku 2014, koupený 
jako nový v Čr, po prvním majiteli, 
najeto necelých 24 tisíc kilometrů, 
servisní knížka, dieselový motor TD4 110 
kW, automatická převodovka a pohon 
všech kol. akční cena 870 tisíc korun. 

Plně vybavené •	 BMW X6 z roku 2009, 
koupené jako nové v Čr, s 85 tisíci 
najetými kilometry, servisní knížkou, 
dieselovým motorem 210 kW s pohonem 
všech kol a automatickou převodovkou 
s možností řazení pádly pod volantem 
za akční cenu 740 tisíc korun. 

Škoda Octavia Combi•	  z roku 2015, 
koupená jako nová v Čr, po prvním 
majiteli, s najetými 24 tisíci kilometry 
a servisní knížkou, s velmi úsporným 
dieselovým motorem 1.6 TDi, ve výbavě 
ambition Plus s automatickou klimatizací 
a tempomatem za akční cenu 410 tisíc 
korun. 

Škoda Fabia •	 z roku 2011, koupená jako 
nová v Čr, po prvním majiteli, s najetými 
66 tisíci kilometry a servisní knížkou, 
klimatizací a mlhovkami, s benzinovým 
motorem 51 kW za akční cenu 125 tisíc 
korun. 
 
akční cena platí při financování 
s vybranými partnery. bližší podmínky 
a informace na webu aaaauto.cz.

Příklady vozů z nabídky 
AAA Auto vhodných 
k financování
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StiNg v drAžbě. 
Pracovník aukční 
síně Christie’s 
aranžuje více než 
150 předmětů z ně-
kdejší rodinné vily 
britského hudeb-
níka Stinga a jeho 
manželky, herečky 
Trudie Stylerové. 
Pro potřeby dražby 
konané 24. února 
v Londýně vznikl 
v předváděcí síni in-
teriér domu tvořený 
jednotlivými arte-
fakty včetně klavíru 
Steinway a dekorač-
ního koberce.

Šašek provokuje

V posledních dnech se zase 
provalila řada zpráv na-
značujících, že se kýžený 
krásný nový svět zase o fous 
přiblížil. Například jsme po-
chopili, že zakázat náckovské 
koncerty nejde, protože by to 
bylo xenofobní. 

Dobrá zpráva je také ta 
o kandidatuře usvědčeného 
rasistického vraha do kraj-
ských voleb. Zatímco vůči 
obětem války se milosrden-
ství úspěšně bráníme, tady 
nám nastavení druhé tváře 
nejen nevadí, ale dokonce 
se vyžaduje. O. k.

Pozadu za děním zjev-
ně nechce zůstat ani naše 
vláda dobra. A neváhá znovu 
prozkoumat rčení, že ces-
ta do pekla je špalírovaná 
dobrými úmysly. Jak jinak si 
vysvětlit aktuální návrh zjed-
nodušení zvyšování důchodů 
bez hlasování parlamentu. 
Nejeden důchodce jistě 
zaplesal a už nyní přemýšlí, 
které z vládních stran hodit 
na podzim při krajských 
volbách hlas. Šašek mu to 
dilema nepřeje. Ale ještě 
více ho děsí zrůdná podstata 
chystaného kroku. Vláda 

tím dává jasně najevo, že co 
nebude chtít prohlasovávat 
v parlamentu, prostě udělá 
bez něj. To je totiž daleko 
nebezpečnější než případné 
dopady na veřejné finance. 

Jen pro představu, teď to 
jsou důchodci, příště třeba 
státní rozpočet – proto-
že je třeba rozdat peníze 
všem – pak to budou plány 
infrastruktury a koneckonců 
třeba ty dotace na biopali-
va by v parlamentu někdy 
také mohly narazit, tak to 
radši prostě udělejme sami. 
Musíme si to znovu zopa-

kovat. Podstata demokracie 
není v nekradení, jak se nám 
poslední dvě tři vlády snažily 
nabulíkovat. Podstata demo-
kracie je v dělení moci na tři 
neprostupné systémy a v je-
jich vzájemných kontrolách. 
Tato vláda se to bohužel sna-
ží neustále popírat a někteří 
z jejích členů to dělají až moc 
nepokrytě. Šaškovi už je to 
vlastně trapné neustále opa-
kovat tuto dávnou pravdu. 
Nicméně když vidí, jak rychlá 
je v české společnosti eroze 
dávných myšlenek, nemůže 
si pomoci.

A ten o cestě do pekla znáte?

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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